
امیر سلطانی، معاون اسبق باشگاه استقلال و سرپرست سابق نساجی که از سوی 
باشگاه الهلال عربستان به عنوان هماهنگ کننده و مسئول اجرایی سفر این باشگاه 
عربستانی به تهران برای بازی با نساجی انتخاب و معرفی شده بود در گفت وگویی 
با »فرهیختگان« درباره سفر سعودی ها با ستاره هایی مانند نیمار برزیلی به تهران و 
اتفاقات و پشت پرده های این سفر و البته حواشی دیدار نساجی و الهلال به گفت وگو 

پرداخت که در ادامه می خوانید. 

چطور شد که این سمت از طرف فدراسیون فوتبال عربستان به شما به عنوان یک 
ایرانی سپرده شد. 

از آنجایی که قبلا بازی منچستر و گالاتاسرای را در سوئد برگزار کرده و دوستان 
عربستانی در یکی از کمپ های این کشور حضور داشتند و چون آنها را برای این 
دیدار دعوت کرده بودم این آشنایی شکل گرفته است. به خاطر همین آشنایی 
که باشگاه الهلال و فدراسیون فوتبال عربستان از بنده داشتند به ما لطف کردند 
و از من خواستند تا کارهای این بازی را انجام دهیم. خدا را شکر از آنجایی که 
تجربه بازی با النصر وجود داشت سعی کردیم منسجم تر و هماهنگ تر کار را پیش 
ببریم تا اتفاقات دیدار گذشته پرسپولیس تکرار نشود. برای بازی با نساجی همه 
چیز روی برنامه بود و با زحمات و تلاش های عوامل فدراسیون و آقای حدادیان 
در مجمـــوع کار روی اصـــول و نظـــم خوبی پیش رفت. همه دست به دســـت هم 
دادیم تا یک بازی آبرومند برگزار شـــود. البته شـــور و اشـــتیاقی که مردم برای دیدار 
با ســـتاره های الهلال داشـــتند کار را مشـــکل کرده بود. این در حالی اســـت که 
حساســـیت ها بعد از بازی الاتحاد بیشـــتر هم شده ولی خدا کمک مان کرد تا از 

پس این کار سربلند بیرون بیاییم. 

بعد از لغو دیدار سپاهان و الاتحاد، گویا الهلالی ها هم هشدارهایی را مبنی بر تکرار 
این اتفاق داده بودند. این موضوع چقدر واقعیت داشت؟

، اصـــلا! کل کاروان از سفرشـــان از ابتـــدا تـــا انتها راضی بودنـــد و چندین بار  خیـــر
رضایت خود را ابراز کردند. اصلا این مسائل نبود و اینها خودشان را درگیر مسائل 
بازی دیگری نکرده و کار خودشان را کردند و تمرکزشان روی بازی با نساجی بود. 
جوری رفتار کردند که بچه هایشان وارد این فضاها نشوند و تمرکزشان روی بازی 

باشد. در کل همه چیز نرمال و عادی پیش رفت. ضمن اینکه دو نفر از دوستان 
مسئول با من تماس گرفتند به آنها گفتم که خیالتان راحت این اتفاق نمی افتد. 

نگران نبودید که ماجراهای سفر رونالدو به تهران این بار به خاطر حضور نیمار در 
کشورمان تکرار شود؟

نگرانی همیشه وجود دارد و ما هم همیشه سعی می کنیم خودمان را برای بدترین 
شـــرایط آمـــاده نگـــه داریم. اما در هر صورت تمامی عوامل این دیدار و مســـئولان 
دو تیم همراه با سفیر عربستان از مقدمات پیرامونی این دیدار به شدت راضی 
بودند. در واقع فردای بازی ســـپاهان و الاتحاد که برگزار نشـــد، اتفاقات شـــیرین 
دیدار الهلال و نساجی فارغ از نتیجه ای که به دست آمد اتفاقات تلخ بازی روز 
قبلش را تحت الشعاع قرار داد. البته شاهد بازی جذاب و زیبایی نیز با حضور 

تماشاگران بودیم. 

به نظر می رسید به نیمار در ایران خیلی خوش گذشته باشد. هرچند درباره چمن 
آزادی پست عجیبی را قبل از بازی منتشر کرد. 

اتفاقات این ســـفر بی نظیر و او خیلی راضی بود. از میزان اشـــتیاق مردم ایران به 
فوتبال خیلی تعجب کرده بود. جالب اینکه کادر الهلال به خاطر نگرانی ای که 
به خاطر شـــرایط چمن داشـــتند در حالی که بامداد به ایران رســـیده بودند صبح 
دوشنبه ساعت 9 راهی ورزشگاه آزادی شدند تا از وضعیت چمن بازدید به عمل 
بیاورند. در هر صورت شرایط آن نسبت به گذشته بهتر شده بود و خودشان اذعان 

داشتند که وضعیت مناسب و این چمن قابل بازی است. 

نیمار مجسمه عجیبی که برایش ساخته بودند را از نزدیک دید؟
، چون تیم الهلال از ورودی دیگری رفت و آمد داشتند. البته یک فرش نفیس  خیر
ایرانی را از طرف مالک نساجی به نیمار اهدا کردیم که او بسیار تشکر کرد و اذعان 
داشت که تعریف فرش ایرانی را زیاد شنیده ام و از میهمان نوازی ایرانی ها قدردانی 
کرد. نیمار حتی به این مساله نیز پرداخت که تصورش از ایران نسبت به قبل از 
اینکه به کشورمان بیاید تغییر کرده است. در کل تمامی کاروان الهلال از سفر به 

تهران راضی و خشنود بودند. 

نیمار درباره تیم ملی یا فوتبال ایران صحبتی نکرد؟
، اصلا! تمرکز آنها روی بازی با نساجی بود و چیز خاص دیگری مطرح نشد.  خیر

در مجموع با توجه به شرایطی که در جریان سفر به تهران به وجود آمد و اتفاقات 
دیدار با نساجی که منجر به ثمر رسیدن اولین گل نیمار با پیراهن الهلال شد، 
حداقل اتفاقات این بازی برای نیمار خوشایند بود و باعث شد تا این فوق ستاره 
برزیلی و چه بسا کل کاروان الهلال با خاطره خوبی ایران را ترک کنند. حالا چون 
همه روی نیمار تمرکز داشتند، رضایتمندی و خوشحالی او بیشتر به چشم آمد. 
البته به صورت کلی درباره نیمار بگویم که او کلا آدم کم حرفی است و به آن صورت 

در جریان این سفر هم این خصیصه او بیشتر به چشم آمد. 

درباره این سفر الهلالی ها نکته خاصی باقی می ماند؟
آنها یک گروه 70 نفره بودند و این در حالی است که معمولا کاروان های اعزامی را 

45 نفر تشکیل می دهند و مدیریت و هماهنگی این تعداد نفرات کمی کار را 
سخت کرده بود که خدا را شکر ما با سربلندی از پس این کار و میزبانی برآمدیم. 
ضمن اینکه فدراسیون عربستان از طرف دو نفر از نمایندگانش که در کنار الهلال 
بودند از بابت اتفاقات این دیدار و این سفر ابراز رضایت کرده و از من هم بابت 

هماهنگی ها تشکر کردند. 

صحبت پایانی... 
برای من خیلی مهم و ارزشمند بود که عربستانی ها یک ایرانی را به عنوان مسئول 
هماهنگی در حالی انتخاب کردند که الهلال با یک تیم ایرانی بازی داشت. این 

یک اتفاق عجیبی بود که نشان از اعتماد آنها داشت.

بعد از اینکه شاگردان عبدالله ویسی در آخرین لحظات در لیگ برتر ماندنی شدند، 
این ذهنیت به وجود آمد که شاید در فصل بیست و سوم باید منتظر تیمی توانمندتر 
از صنعت نفت باشـــیم اما به مرور زمان و پس از گذشـــت چند هفته از مســـابقات 
، علاقه مندان به این تیم متوجه شدند مشکلات به قوت خود باقی است  لیگ برتر
و توقع صعود به رده های بالای جدول رده بندی برایشان غیر ممکن است. شرایط 
تیم صنعت نفت در آســـتانه بازی حســـاس امروز با ســـپاهان بهانه خوبی بود تا با 
عبدالله ویسی صحبت کنیم. گفت وگوی سرمربی صنعت نفت با »فرهیختگان« 

را در ادامه می خوانید. 

فکر می کردیم با وجود شما تیمی بهتر از صنعت نفت روانه رقابت های لیگ برتر 
شود، اما چرا همچنان ناکامی های این تیم لیگ برتری ادامه دارد؟

کاملا درست است. خودم هم به همین نتیجه رسیده ام مردم چون دیدند 
تیم مان را با آن شرایط در لیگ برتر حفظ کردیم، توقع شان از من بالا رفت 

و انتظار برد داشتند. مشکل اما همچنان بودجه است. نفت برای تیم فوتبالش 
حرفه ای خرج نمی کند. من در ابتدا می خواستم کاری خیلی خوب و بزرگ برای 
این تیم انجام دهم و واقعا با وجود پیشنهادات خوبی که داشتم، ماندم تا به مردم 
آبادان خدمت کنم. بودجه ۳00 میلیاردی از باشگاه خواستم که ندادند. در ادامه 
وقتی دیدم نمی توانند تهیه کنند این بودجه را به ۱50 میلیارد کاهش دادم اما باز هم 
چنین بودجه ای به من ندادند. در نتیجه با مبلغ زیر ۱00 میلیارد کل تیم از جمله 
بازیکنان و کادر فنی و همه عوامل را بستیم. درنهایت قول دادند در ابتدای فصل 
۳0 درصد به بازیکنان پول پرداخت کنند که این هم منتفی شد. قطعا تیم ما برای 
اینکه بتواند مشکلاتش را برطرف کند به پول نیاز دارد و مدیرانش باید بیشتر از 
قبل برای این موضوع تلاش کنند چراکه نبودن پول، صددرصد نتیجه منفی دارد. 

به همین دلیل تیم بومی بستید؟
شرایط بد مالی باعث شد تا تیمی جوان ببندیم از بازیکنان جویای نام استفاده 
کردیم که اغلب بومی بودند. با این شرایط شاید چهار امتیاز از چهار بازی 
ایده آل نباشند اما بسیار خوب است. برای تیمی که می خواهد در 
لیگ برتر بماند در هر بازی یک امتیاز کافی است. فراموش نکنیم 
که بازیکنان زیادی هم از ما جدا شدند و تا وقتی که مسائل مالی 

برطرف نشود مشکلات به قوت خود باقی است. 

شاید تعطیلات لیگ نیز اثر منفی روی تیم شما را بیشتر کند؟
تعطیـــلات مکرر نه تنهـــا از نظر فنی بلکه از نظر روانی 
نیز تیم را به هم می ریزد. ما به خودی خود مشکل 
داریم، تعطیلات لیگ نیز بر آن می افزاید. 
فصل گذشته وقتی لیگ بیست و 

دوم تعطیل شد 
فاصله اش تا شـــروع لیگ 

بعدی 50 روز بود و جالب اینکه تعطیلات 
اخیر لیگ برتر تقریبا 40 روز طول کشیده است . 

یعنی هزینه ای که ما باید برای سرحال نگه داشتن این تیم پرداخت 
کنیم به اندازه نیم فصل گذشته است. نمی خواهم بهانه بیاورم چراکه 
دیگر به این بی نظمی ها عادت کرده ایم اما همه این کمبودها از نظر 

روانی به تیم ما فشار می آورد. 

آیا قبول دارید تعطیلات فعلی، نیم فصل را هم تحت تاثیر قرار می دهد؟ 
قطعا در آن مقطع نیز آسیب می بینید چراکه از روال خارج شده اید؟

متاسفانه نه تنها باشگاه ها بلکه در ۸0 درصد ارگان ها و نهادها افرادی 
تصمیم می گیرند که متخصص نیستند. در نتیجه نمی توانند شرایط 
را درک کـــرده و چون سررشـــته ای در مـــورد آن موضوع ندارند نمی توانند 
تصمیمات درست بگیرند. مهم تر این است که وقتی تصمیمی می گیرند، 
چه درست و چه غلط، روی حرف خود باقی نمی مانند و آن را به مرحله 

اجرا درنمی آورند. 

به نظر می رسد تاخیر در برنامه های لیگ برای شهر هایی که آب و هوای خاص 
دارند گران تر تمام می شود؟

دقیقا همین طور اســـت. تیمی مثل صنعت نفت آبادان در شـــهریور ماه 

در هفته پنجم و ششم باید در شهر خود بازی کند. شرایط آب و هوایی شهر ما 
خاص است و ما باید از این شرایط میزبانی خود استفاده کنیم. دو بازی خانگی 
پیاپی در شهر آبادان، امتیاز محسوب می شود چراکه هوا شرجی است و به درد ما 
می خورند. پس میزبانی یعنی چی؟ ما دو هفته است که تماشاگران را نداریم و حالا 
که می خواهیم در هفته پنجم و ششم مقابل تماشاگران خود بازی کنیم بازی ها 
لغو می شود و باید هفته هفتم به مصاف سپاهان برویم و در خانه آنها بازی کنیم. 
چه کسی تصمیم می گیرد که برنامه های لیگ تا این حد به هم می ریزد. مگر این 
آقایان نمی دانستند ما لیگ قهرمانان آسیا را داریم؟ مگر از زمان فیفا دی اطلاع 
نداشتند؟ مگر مسابقات تیم ملی امید مشخص نبود؟ از طرفی مگر برنامه های 
تیم ملی را نمی دانند یا از احتمال برگزاری بازی تدارکاتی بی خبرند که این چنین 
برنامه ریزی می کنند و بعد برنامه خود را زیر ســـوال می برند. از این اتفاقات فقط 

باشگاه ها صدمه می بینند که نتیجه این صدمه را در تیم ملی خواهید دید. 

به نظر شما چرا به برنامه های خود پایبند نیستند و رعایت حال باشگاه ها را نمی کنند؟
مگر آقایان از این اتفاقات خبر نداشتند؟ خب چرا برنامه ریزی کردند، خب هفته 
به هفته برنامه ریزی کنند و هر هفته که شرایط مسابقه بود بازی کنیم. جالب این 
است که طلبکار هم هستند و به ما می گویند زحمت می کشند و ما باید از آنها 
تشکر کنیم. کدام زحمت، چه کار کردند؟ حتی یک برنامه   که خودشان ریختند 
هم نمی توانند اجرا کنند. باید دید چه کســـانی در این میان ذی نفع هســـتند که 
برای کل لیگ برنامه ریزی می کنند و تصمیم می گیرند. ۱۶ تیم در لیگ برتر حضور 
دارند که حداقل هفت هشت استان را در بر می گیرد که حداقل ۲5 تا ۳0 میلیون 
جمعیت دارند. این افراد به شدت پیگیر فوتبال و وضعیت تیم های شهرشان 
هستند آن وقت دو سه نفر آنجا نشسته اند و مردم را مسخره خودشان کرده اند و 

جالب اینکه جوابگو هم نیستند. 

با این تفاسیر فکر می کنید برگزاری بازی هفته هفتم شما مقابل سپاهان به ضررتان 
تمام می شود؟

در حالی به مصاف ســـپاهان می رویم که بازی خانگی مان را از دســـت داده ایم. 
فرض کنیم که با نســـاجی هم بازی کنیم، اگر نتیجه نگیریم با توجه به دو بازی 
خانگی که از دست داده ایم آیا به مردم آبادان ظلم نشده است؟ نمی گویم ما قطعا 
در بازی های خانگی امتیاز می گیریم اما به هر حال حق مان بازی در خانه خودمان 
است. در حالی که ما باید چهار بازی خارج از خانه را به صورت پی در پی برگزار 
کنیم. بازی هایی که ملوان و گل گهر قرار بود به آبادان بیایند برگزار نشد و ما باید 
در حالی که حق مان دو بازی خانگی پی در پی بود در زمانی نامعلوم که شـــاید 

اصلا به درد ما نخورد در خانه به مصاف این دو حریف برویم. 

سهیل مهدی به عنوان رئیس سازمان لیگ مدعی شد اولویتش تیم ملی است در حالی 
که تصور می شد سازمان لیگ باید از حقوق باشگاه ها دفاع کند. نظر شما چیست؟

اصلا اولویت ما هم تیم ملی اســـت. اولویت همه رســـانه و تماشـــاگر هم تیم ملی 
است. مگر کشورهای دیگر تیم ملی ندارند؟ مگر آنها بازی های بین المللی ندارند؟ 
برنامه ریزی می کنند و روی برنامه های خود پایبند هستند اما یک باشگاه به خاطر 
یکی دو بازیکن خود همه چیز را تغییر می دهد، چون می توانند برای کشور تصمیم 
بگیرند و همه نیز تبعیت می کنند. من براساس برنامه شما هتل رزرو کرده و اتوبوس 
گرفتم یا هواپیما رزرو کردم. به برنامه شما احترام گذاشتم و هرگز نگفتم اولویت من 
چیز دیگری اســـت. یک ســـهم  از بزرگسالان هر تیم کم کردم و بازیکنان زیادی را 
خانه نشین کردند که جوانگرایی کنند از سوی دیگر در بازی های آسیایی خیلی از 
تیم ها با تیم ملی زیر ۲۱ سال شان در مسابقات شرکت کردند در حالی که ما هفت 

بازیکن بزرگسال با خود بردیم. این چه سیاستی است که از باشگاه ها بازیکن کم 
کردید که به سهمیه جوان اضافه کنید اما خودتان برای شرکت در مسابقاتی که 
مخصوص زیر ۲۳ ساله است از بازیکنان بزرگسال استفاده می کنید. این کار را 
برای اینکه بتوانید نتیجه بگیرید انجام دادید که درنهایت نه تنها نتیجه نگرفتید 
بلکه به لیگ هم لطمه زدید. فرض کنیم که اصلا قهرمان می شـــدید و جام هم 
می گرفتید چه فایده ای داشـــت؟ آیا ارزش آن را داشـــت که این همه به لیگ برتر 
صدمه و هزینه وارد کنید؟ به کشورهای پیشرفته آسیا نگاه کنید. چنین کارهایی 
نکردند و از ما موفق تر و جلوتر هستند. خجالت آور بود که با این میانگین سنی 
مقابل تیم های جوان زیر ۲۱ سال بازی می کردیم. بحث برنامه ریزی غلط است. 
بحـــث آنجایـــی اســـت که ارتباطـــات جای خود را بـــه ضوابط داده اســـت. مگر 
می شود کسانی که خودشان باشگاه دارند برای باشگاه های دیگر تصمیم گیری 

کنند و ذی نفع نباشند! 

چطور می توانیم از این شرایط فاصله بگیریم و اوضاع را بهتر از قبل کنیم؟
هرگز نمی توانیم. تا وقتی که روابط و تصمیم ها تاثیرگذار باشد و تا زمانی که افراد 
کاربلد و متخصص روی کار نیایند تغییری صورت نمی گیرند. همین حالا هم 
می توانستند با یک محاسبه ساده هم بازیکن بزرگسال به تیم امید بدهند و هم 
لیگ را برگزار کنند. به جای سه بازیکن از یک تیم دو بازیکن به تیم امید می دادند 
تا بازی تیم باشگاهی لغو نشود و بتوانند لیگ را طبق روال برگزار کنند اما در واقع 
ســـه بازیکن می برند که بازی آن تیم لغو شـــود. به نظر من این کار عمدی اســـت. 
جالب اینکه در اسفند ماه لیگ قهرمانان را داریم و جام حذفی هم اضافه می شوند. 
بازی های هفته پنجم و ششم هم برگزار نشده است. در آن زمان است که باشگاه ها 
را تحت فشار قرار می دهید چون هر چهار پنج روز یک بار می خواهید بازی برگزار 
کنید. همه اینها را بگذارید در کنار تعطیلی احتمالی لیگ به خاطر بارندگی و 
آلودگی هوا و این داستان ها! چرا راه دور می رویم، همین تیم های عربی مگر برای 
بازی بازی جام باشگاه های آسیا به ایران نیامدند؟ آیا لیگ عربستان تعطیل شده 
است؟ مگر در دنیای حرفه ای فوتبال، به خاطر رقابت های بین المللی، مسابقات 
لیگ را تعطیل می کنند؟ این تیمی که قرار است به عنوان نماینده ایران در جام 
باشگاه های آسیا شرکت کند با همین ذهنیت یارگیری کرده، سهمیه بیشتری 
داشته و به همین دلیل برنامه ریزی کرده است. پس با توجه به شرایط بهتری که 

دارد باید بتواند فشرده تر از دیگر تیم ها مسابقاتش را برگزار کند. 

درباره حضور بانوان در ورزشگاه چه نظری دارید؟
قوانین حرف اول را می زند. در حالی که ما هنوز نمی دانیم که آیا بانوان را به ورزشگاه 
راه بدهیم یا ندهیم! اگر نمی خواهیم لیگ را برگزار کنیم اصلا تعطیلش کنیم. اینها 
همان زنان و مادران و خواهران فوتبالیست ها و مربیان و اهالی فوتبال هستند. 
همان هایی هستند که در کنار هم برای رای دادن صف می ایستیم. همان هایی 
هستند که در نمازجمعه شرکت می کنند. آنهایی هستند که در خیابان و مترو 
سینما با آنها روبه رو هستیم. آدم های خاصی نیستند، همان ها  هستند. من فکر 
می کنم که حضورشان در ورزشگاه بسیار کمک کننده است چراکه ما فرهنگ 
بسیار بالایی داریم. من نمی خواهم توانایی های تیمی مثل ملوان را زیر سوال ببرم، 
قطعا آنها تیم توانایی هستند اما حضور خانم ها به ایجاد  انگیزه در تیم ملوان در دو 
بازی خانگی بسیار کمک کرده است. سود حضور خانم ها در ورزشگاه قایقران 
را مردم انزلی و تیم ملوان می برد. اتفاقی که برای باشگاه سپاهان افتاد و برای من 
به عنوان یک ایرانی بسیار ناراحت کننده بود. ما نیز یک بازی بسیار مهم مقابل 
سپاهان داریم که همه تلاش مان را می کنیم تا برنده از زمین خارج شویم اما نکته 

ناامید کننده آنجاست که بعد از این بازی باز هم لیگ تعطیل می شود. 

اعتراضشدیدویسیبهبرنامهریزیلیگدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:چطورکسانیکهدریکباشگاههستندبرایکللیگتصمیممیگیرند؟

آقایانی که کار بلد نیستید! این لیگ را تعطیل کنید
بااینشرایط۴امتیازاز۴بازیایدهآلنه،امابسیارخوباست درباشگاههاجوانگراییمیکنندامابزرگسالبهتیمامیدمیفرستند

مسئولاجراییکاروانالهلالدرسفربهتهراندرگفتوگوبا»فرهیختگان«:الهلالیهابیشترازهرچیزینگرانچمنآزادیبودند

تصور نیمار از ایران تغییر کرد 
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